
Referat 

 

Møde i Rådet for Energieffektiv Omstilling (REO)  
d. 29. februar 2024 kl. 12:15 – 15.00 
Mødet blev afholdt i Klima-, Energi- og Forsyningsministeriets departement, Holmens 

Kanal 20, 1060 København 

 

Deltagere: 

Rådet for Energieffektiv Omstilling 

1. Anders Stouge  Formand 

2. Lea Trier Krøll  BAT-kartellet 

3. Nethe Veje Laursen  CONCITO 

4. Malene Mortensen  Dansk Erhverv 

5. Søren Magnussen  Dansk Fjernvarme  

6. Michael Mücke Jensen Drivkraft Danmark 

7. Jan Ellebye  EjendomDanmark 

8. Dorte Nørregaard Larsen Energiforum Danmark 

9. Henrik W. Petersen              Fagbevægelsens Hovedorganisation 

10. Christian Sand  Forbrugerrådet Tænk 

11. Frederikke Vorborg Foreningen af Rådgivende Ingeniører 

12. Martin Dam Wied  Green Power Denmark 

13. Isak Dyrløv Klindt  Kommunernes Landsforening 

14. Simon Horsholt  Landbrug & Fødevarer 

15. Lau Raffnsøe  Rådet for Bæredygtigt Byggeri 

16. Julie Bangsgaard Abrahams Rådet for Grøn Omstilling 

17. Anders Gerhard Jørgensen SYNERGI 

18. Maria Christina Rizzo TEKNIQ Arbejdsgiverne 

19. Gunnar B. Olesen  VedvarendeEnergi 

20. Lennart Østergaard VELTEK 

21. Helene Dyrhauge  Roskilde Universitet (sagkyndigt medlem) 

22. Brian Vad Mathiesen Aalborg Universitet (sagkyndigt medlem) 

Energistyrelsen (ENS)/Klima-, Energi- og Forsyningsministeriets departement (KEFM) 

1. Rasmus Tengvad  ENS 

2. Ida Hindborg Riise-Knudsen ENS 

3. Christoffer Høj Rühne ENS   

4. Sune F. Jørgensen  ENS (ref.) 

5. Christian Hjelm Dybro KEFM 

6. Jens Christian R. Olsen KEFM 

7. Anders Hoffmann  KEFM 

 

Eksterne: 

1. Niels Bruus Varming Social- og Boligstyrelsen  

 

Afbud: 

1. Lars Aagaard  Klima-, energi- og forsyningsminister 

2. Rune Dybvad Simonsen Dansk Erhverv 
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3. Tine Skovlund  Dansk Fjernvarme 

4. Elly Kjems Hove  Dansk Industri 

5. Majbritt Juul  FRI  

6. Preben Mosgaard  SMVdanmark  

7. Kirstine Brøgger  Danske Arkitektvirksomheder 

 

1. Velkommen v/ formand Anders Stouge 
Formanden bød velkommen og præsenterede dagsordenen.  

 

Derudover blev der, især for nye rådsmedlemmers skyld, gjort opmærksom på 

udgangspunktet for REO’s arbejdsform: 

 

• Energistyrelsen er sekretariat for REO og forbereder i samarbejde med formanden 

de ordinære rådsmøder. Energistyrelsen er ansvarlig for at tage referat ved de 

ordinære rådsmøder.  

• REO skal som udgangspunkt selv varetage koordinering vedr. 

arbejdsgruppemøder og relateret arbejde.  

• Materiale til rådsmøder forsøges at blive sendt senest 7 dage før møderne. 

• Rådsmøderne vil bestå af drøftelser på baggrund af skriftlige oplæg, 

præsentationer og gæsteindlæg. 

• Der er mulighed for at udpege et koordinerende udvalg. Formanden vil tage 

stilling til dette efter rådsmødet. I forretningsordenen kan der læses mere om det 

koordinerende udvalg.   

 

2. Klima-, Energi- og Forsyningsministeriet giver status  
Ministeren måtte desværre melde afbud, hvorfor afdelingschef i KEFM’s departement, 

Anders Hoffmann, deltog i stedet. Ministeren har meddelt, at han gerne deltager i et 

rådsmøde på et senere tidspunkt.  

 

Anders Hoffmann præsenterede kort ministeriets planer vedr. energieffektivisering, 

hvilke forventninger der er til REO, og bevæggrundene for udpegelsen af Anders 

Stouge som formand. Det blev også fremhævet, at REO som det første bør fokusere 

på at udarbejde anbefalinger vedr. bygningsdirektivet (EPBD), og på at 

energieffektiviseringens rolle skal gentænkes i et energisystem med 100 pct. 

vedvarende energi. Det betyder at ekstra aspekter ud over besparelser er relevante, 

dvs. eksempelvis fleksibilitet, elektrificering, og integration. Anders Hoffman pegede 

på, at REO bør rådgive regeringen ud fra præmissen om, at energieffektivitet bliver 

set i dette bredere perspektiv. 

 

I de efterfølgende drøftelser med rådsmedlemmerne blev følgende vendt: 

 

• Udfordringer vedr. EPBD, herunder kobling til energieffektivitetsdirektivet (EED) 

• Fleksibelt energiforbrug, og samspil med vedvarende energis (VE) rolle i fremtiden 

• På længere sigt kan datadreven fleksibilitet og f.eks. 

forsyningsdigitaliseringsprogrammet (FDP) potentielt indeholde store perspektiver 

ift. energieffektivisering (EE) 

• Arbejdet med f.eks. energimærker og SparEnergi.dk, så der fortsat er et fokus på 

EE over for forbrugerne 
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3. Fokus på aktuelle emner 
a. Rådsmedlemmernes refleksion over drøftelserne med KEFM’s departement 

 

Som opfølgning på drøftelserne blev der bl.a. nævnt følgende:  

 

• REO bør skubbe på, at DK laver en national EE-strategi.   

• Relevant også at undersøge muligheden for, om REO har mulighed for at 

inkludere energifattigdom i sit arbejde.  

• Rebound-effekter kan svække EE-indsatsen, og bør tænkes ind i fremtidige 

drøftelser i REO.  

 

b. Rammesætning af REO’s kommende arbejde med energieffektivitet  

 

Formanden præsenterede overordnede tanker om energieffektivisering, og 

hvordan dette vil påvirke REO’s arbejde. Herefter drøftede rådsmedlemmerne, 

hvortil de bl.a. kom ind på følgende:  

 

• ”Energieffektivisering først” er et princip, REO skal arbejde for.  

• Der bør arbejdes med, hvordan overskudsvarme bedre kan anvendes til at opnå 

mere EE.  

• REO bør have fokus på, hvorfor EE fortsat er vigtig selvom en større del af 

energien i højere grad klassificeres som vedvarende.  

• Brug af data og digitalisering er vigtig at få på plads, så spidsbelastninger i højere 

grad kan styres.  

 

c. Formålet med REO’s arbejde 

 

REO drøftede rådets formål, og om formålsbeskrivelsen i forretningsordenen og 

evt. bekendtgørelsen skal rettes, således at REO’s arbejde bliver mere effektivt. 

 

Bekendtgørelse: 

Nuværende tekst i bekendtgørelse: 

Klima-, energi- og forsyningsministeren nedsætter et uafhængigt råd, som skal 

bidrage til at styrke koordineringen og fremme udviklingen af den samlede 

energispareindsats. Ministeren udpeger formanden og medlemmerne og 

fastsætter udvalgets forretningsorden. 

 

Forslag til rettelse: 

Klima-, energi- og forsyningsministeren nedsætter et uafhængigt råd, som skal 

bidrage til at styrke koordineringen og rådgive ministeren og regeringen i dens 

energieffektiviseringsindsats. Ministeren udpeger formanden og medlemmerne og 

fastsætter udvalgets forretningsorden. 

 

Rådsmedlemmerne godkendte forslag til rettelse af bekendtgørelsen.  

 

Forretningsorden: 

Nuværende formålstekst i forretningsorden:  

1. Rådet skal bidrage til at styrke koordineringen og fremme udviklingen af den 

samlede energispareindsats.  
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2. Rådet skal, i kraft af ovenstående punkt, bidrage til at understøtte reduktionen 

i udledningen af drivhusgasser og understøtte Danmarks styrkeposition på 

energieffektiviseringsområdet nationalt såvel som internationalt. 

 

Forslag til rettelse: 

1. Rådet skal rådgive om hvordan energiforbrug, energieffektivitet og samspil 

med energiforsyningerne kan bidrage til at Danmark hurtigere, nemmere, og 

mere intelligent fremmer et mere konkurrencedygtigt, robust og klimavenligt 

samfund. 

2. Rådet skal, i kraft af ovenstående punkt, bidrage til at understøtte reduktionen 

i udledningen af drivhusgasser og understøtte Danmarks styrkeposition på 

energieffektiviseringsområdet nationalt såvel som internationalt. 

3. Rådet skal derudover også lede til en styrkelse af virksomhedernes strukturelle 

konkurrenceevne, øge eksporten af grønne løsninger og øge robustheden over for 

høje energipriser og forsyningsudfordringer. 

 

Efter mødet vil formanden samle op på rådsmedlemmernes bidrag og sende til 

godkendelse i REO. Herefter vil forslag blive overleveret til ministerens 

godkendelse.  

 

d. Status på Bygningsdirektivet v/ Energistyrelsen og Social- og Boligstyrelsen samt 

status på Energieffektivitetsdirektivet v/ Energistyrelsen 

 

Energistyrelsen og Social- og Boligstyrelsen præsenterede status for EPBD samt 

informerede REO om relevante processer, således at en arbejdsgruppe med fokus 

på EBPD kan planlægge anbefalinger.  

 

REO nedsætter forventeligt arbejdsgruppe med fokus på EPBD efter mødet. 

Formanden følger op på dette, og rådsmedlemmerne orienteres om kommende 

proces.  

 

Derefter kort gav kontorchef Rasmus Tengvad status på EED. Anbefalinger fra 

REO er tidligere udarbejdet og overleveret til ministeren i september 2023, men 

rådsmedlemmerne ønskede at vide, om yderligere anbefalinger ville være 

relevante. Formanden vil efter mødet tage stilling til dette i samarbejde med 

KEFM/ENS.  

 

Slides er fra oplæg om EPBD og EED er sendt til rådsmedlemmer efter mødet.  

 

e. Arbejdsprogram for 2024 

 

Udkastet til arbejdsprogrammet blev præsenteret, og rådsmedlemmerne fik 

mulighed for at drøfte. Generelt var der opbakning til udkastet. Derudover blev 

der foreslået tiltag til gode processer i arbejdsgruppen, hvor mundtlige 

kommenteringsrunder og evt. Sharepoint eller lignende vil gøre processerne mere 

overskuelige. Dette aftales i den enkelte arbejdsgruppe.  

 

Formanden færdiggør arbejdsprogrammet efter rådsmødet og det vil blive sendt 

rundt til rådsmedlemmerne.  
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4. Evt. 

 

Rådsmedlemmerne efterspurgte en skriftlig orientering om tilskudspuljer fremover. De 

skriftlige orienteringer vil forventeligt blive udarbejdet i forbindelse med kommende 

rådsmøder.   


